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Følgende saker ble behandlet: 
Saksnr Tittel 
 1. Åpent halvtime 
 2. Godkjenning av innkalling og saksliste 
 3.  Godkjenning av protokoll fra møte 30.10.2008 
 4. BU-sak 
      08/75 

Plan for bærekraftig bydelsutvikling (utsatt sak fra forrige møte)  

 5. BU-sak 
08/87 

Økonomioppfølging pr. 30.09.2008 

 6. BU-sak 
08/88 

Økonomisk sosialhjelp – Utviklingstrekk og oppdaterte resultater 

7. BU-sak 
08/89 

Forslag til ny kulturstrategi 

8. BU-sak 
08/90 

Orientering om arbeidet med å etablere en minigjenbruksstasjon i Bydel 
Sagene 

9. BU-sak 
08/91 

Orientering om Samferdselsetatens handlingsplan for universell utforming 

10. BU-sak 
08/92 

Verbalvedtak 12 til budsjett 2008 – Organisering av hjemmetjenesten  

11. BU-sak 
08/93  

Tilsynsbesøk ved Dagsenter for utviklingshemmede og Møllehjulet 
bosenter 30.09.2008 

12. BU-sak   
       08/94           

Søknad om fritak fra politiske verv i Arbeidsutvalget og Bydelsutvalget  - 
Anne-Lise H. Rolland (AP) 

13.     Spørretimen 
14.  Orienteringssaker 
15. Eventuelt 
 
 
1. Åpen halvtime 
Vibeke Ekeland Grønn, beboer på Sagene og representant for Foreldrenes arbeidsutvalg ved 
Bjølsen skole, hadde ordet: 
 
Foreldrenes arbeidsutvalg på Bjølsen skole krever å bli tatt med på råd i planleggingen av 
Voldsløkka friområde.  
 
I en pressemelding datert 02.01.2008 skrev miljøvernminister Erik Solheim at de 
rikspolitiske retningslinjene for å styrke barn og unges interesser i planleggingen vil bli 
håndhevet strengere av regjeringen. Dette skjedde etter at Miljøverndepartementet stoppet et 
utbyggingsprosjekt på friområde på Myra i Trondheim med grunnlag i de rikspolitiske 
retningslinjene. Foreldrenes arbeidsutvalg på Bjølsen skole frykter at barn og unges 
interesser ikke vil bli tilstrekkelig ivaretatt i arealplanen for Voldsløkka som ble vedtatt i 
Oslo bystyre 15.10.2008. Derfor ber vi om å bli tatt med på råd i den videre planleggingen av 
området, og om at vi blir holdt løpende orientert om saksgangen, slik at vi kan passe på at 
Voldsløkka blir et friområde der det blir plass til både breddeidrett og uorganiserte 
aktiviteter. 
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Landhockey/ kunstisbanen kan stå ferdig allerede i løpet av 2009. Foreldrenes arbeidsutvalg 
er glade for at det nå skal bli permanent skøyteis på Voldsløkka på vinterstid, men er 
bekymret for at skøyteisen i liten grad blir allment tilgjengelig, at den for det meste vil bli 
brukt av den organiserte idretten. Vi har vært i kontakt med Bandyforbundet, som har 
bekreftet at vanlig publikum bare vil ha tilgang til kunstisen i begrenset omfang. Vi ber 
Bydelsutvalget følge opp denne saken og sørge for at kunstisbanen blir mest mulig åpen for 
uorganiserte aktiviteter. Vi har også fått vite at det ikke er avklart i hvilken grad denne banen 
blir inngjerdet, og vi ber Bydelsutvalget arbeide for at dette ikke blir et lukket anlegg. 
 
Plasseringen av et fotballstadion på Voldsløkka reduserer antall spilleflater fra to til en. Både 
politikere og ledelse i Skeid har sagt at dette stadionet skal komme barn og unge til gode. 
Men ingen har sagt hvordan. Heller ikke i skisseprosjektet utarbeidet av en arbeidsgruppe 
nedsatt av Kultur- og idrettsetaten fremgår det hvordan dette skal komme barn og unge til 
gode. Her er det tydelig at man har hatt helt andre hensyn i tankene under planleggingen. 
Derfor krever Foreldrenes arbeidsutvalg at Bydelsutvalget redegjør for hvordan et 
stadionanlegg på grusbanen utgjør en forbedring for barn og unge på Sagene. Vi vil at dere 
skal være konkrete. 
 
Linda Pedersen leder i Sagene kulturrråd viste til at rådet jobber aktivt med å være 
tilgjengelig for publikum. Videre oppfordret hun folk til å ta kontakt med rådet for å få hjelp 
til å utarbeide ideer.  
 
Trygve Bjarkø informerte om at Bjarkø eiendom har oversendt et planinitiativ til Bydel 
Sagene som innebærer et forslag om omregulering av Sagene bad til kombinert bad og 
barnehage. Bjarkø har vært i kontakt med rektor på Sagene skole angående bruk av 
skolegården til uteområde for barnehagen. Rektor stiller seg positiv til forslaget under 
forutsetning av at Bjarkø eiendom oppgraderer skolens uteareal. Videre ønsker Bjarkø 
eiendom å knytte Sagene bad mer sammen med parkområdet mot Akerselva slik at dette 
henger bedre sammen visuelt. Planinitiativet tar sikte på å forbedre dette med omlegging av 
veien med fartsdempende tiltak med svinger. Det planlegges en mindre, ny lekemiljøpark 
foran bygningene. Videre viste Trygve Bjarkø til at veien som går foran Sagene bad i sin 
nåværende form med en lang rett strekning med fall og en rekke overflateparkeringer på 
begge sider rett ut for hovedinngangen til skolen og badet, ikke er trafikksikker. Bydelen har 
fått oversendt forslaget og vil behandle det i Kultur- og nærmiljøkomiteens møte 10.12.2008 
 
 
Toril Knatterød leder av Rådet for funksjonshemmede ba Bydelsutvalget om å ta hensyn til 
at tilgjengelighet og foramkommeligheten i bydelen også skal gjelde funksjonshemmede. 
Hun understrekte at behov for framkommelighet er like viktig for de som ikke bruker 
rullestol som framkomstmiddel.  
 
Videre viste Knatterød til BU-sak 90 vedrørende orientering om arbeidet med å etablere en 
minigjenbruksstasjon i Bydel Sagene. Knatterød påpekte at det i den forbindelse er 
hensiktsmessig å etablere et mottak for avlevering av brukttøy da bydelen ikke har dette fra 
før.  
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2. Godkjenning av innkalling og saksliste 
Det ble meldt saker til eventuelt, innkalling og saksliste ble deretter enstemmig godkjent. 
 
 
 
 
3.  Godkjenning av protokoll fra møte 30.10.2008 
Gry Bruland Larsen (SV) gjorde oppmerksom på feil i protokollen vedrørende antall 
medlemmer som hadde avgitt stemme under BU-sak 08/77. Mari Lund Arnem (SV) viste til 
at det i protokollen stod at hun var vara og ikke medlem. Protokollen fra møte 30.10.2008 
ble godkjent med korrigeringer. 
 
 
 
 
4. BU-sak 08/79  Plan for bærekraftig bydelsutvikling 2008 – 2012 
    (utsatt sak fra forrige møte 30.10.2008) 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Plan for bærekraftig bydelsutvikling 2008 – 2012, vedtas. 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
Marit Aasen Heggdal (AP) og Anita Sundal Skjøstad (H) fremmet følgende forslag til 
tiltaks- og handlingsplanens punkt 15, avsnitt 3.2, pkt. 15: 
 

• Lovisaprisen tas ut av planen for bærekraftig bydelsutvikling. 
 
Marit Asen Heggdal (AP) fremmet følgende tilleggsforslag: 
 

• En egen miljøpris opprettes og legges i planen. 
 
 
Jan Fredrik Pedersen (SV) fremmet følgende tilleggsforslag til Bydelsdirektørens forslag til 
vedtak: 
 

• Ved den årlige rulleringen av planen, må mål tallfestes mest mulig. 
• Den årlige planen må trekkes tydelig inn når bydelen utformer planer på andre 

områder. 
 
 
VOTERING: 
Marit Aasen Heggdal (AP) og Anita Sundal Skjøstads (H) sitt endringsforslag ble enstemmig 
vedtatt. 
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Marit Aasen Heggdal (AP) sitt tilleggsforslag ble vedtatt med 5 stemmer 
(2AP/1SV/1R/1FRP) mot 2 stemmer (1H/1V). 
 
Jan Fredrik Pedersen (SV) sitt forslag til tilleggspunkt 1 til Bydelsdirektørens forslag til 
vedtak falt med 6 stemmer (2AP/1V/1H/1R/1FRP) mot 1 stemme (1SV). 
 
Jan Fredrik Pedersen (SV) sitt forslag til tilleggspunkt 2 til Bydelsdirektørens forslag til 
vedtak ble enstemmig vedtatt. 

 
 

VEDTAK: 
Kultur- og nærmiljøkomiteen tilrår Bydelsutvalget å fatte følgende vedtak: 

 
Plan for bærekraftig bydelsutvikling vedtas 2008 – 2012 med følgende korrigeringer i 
tiltaksplanen: 
 

• Lovisaprisen tas ut av planen for bærekraftig bydelsutvikling. 
• En egen miljøpris opprettes og legges i planen. 
• Den årlige planen må trekkes tydelig inn når bydelen utformer planer på andre 

områder. 
 
 
Arbeidsutvalgets behandling 
Det ble foreslått at:  
 

• Statuttene for Lovisaprisen endres ikke. 
• Bydelsutvalget undersøker grunnlaget for opprettelse av en egen miljøpris. 

 
 
VEDTAK (enstemmig): 
Arbeidsutvalget tilrår Bydelsutvalget å fatte følgende beslutning: 
 
Plan for bærekraftig bydelsutvikling 2008 – vedtas, med følgende endringer. 
 

• Statuttene for Lovisaprisen endres ikke. 
• Bydelsutvalget undersøker grunnlaget for opprettelse av en egen miljøpris. 

 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Jørgen Foss (AP) og Eldar Aldernæs Hanson (R) hadde ordet. 
 
 
VOTERING: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt 
 
Det ble stemt over Arbeidsutvalgets vedtak om at statuttene i Lovisaprisen ikke skulle  
endres. Forslaget ble enstemmig vedtatt. 
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Det ble stemt over Arbeidsutvalgets tilleggsforslag til Bydelsdirektørens forslag om at  
Bydelsutvalget undersøker grunnlaget for opprettelse av en egen miljøpris. Forslaget ble  
enstemmig vedtatt. 
 
Det ble stemt over Kultur- og nærmiljøkomiteens forslag om at den årlige planen må trekkes 
tydelig inn når bydelen utformer planer på andre områder. 
 
Det ble stemt over Bydelsdirektørens plan for bærekraftig utvikling med de vedtatte 
endringene. Forslaget ble enstemmig vedtatt. 
 
 

VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 
 
Plan for bærekraftig bydelsutvikling 2008 – 2012 vedtas med følgende 
korrigeringer i tiltaksplanen: 
 

• Statuttene for Lovisaprisen endres ikke. 
• Bydelsutvalget undersøker grunnlaget for opprettelse av en egen 

miljøpris. 
• Den årlige planen må trekkes tydelig inn når bydelen utformer 

planer på andre områder 
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5. BU-sak 08/87 Økonomioppfølging pr. 30.09.2008 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Helse- og sosialkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 

 
Arbeidsutvalgets behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Atle Hillestad, økonomisjef i Bydel Sagene, informerte om oppdaterte tall. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 

 
VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 

 
Bydelsdirektørens skriv av 17.10.2008 vedrørende økonomioppfølging pr.  
30.09.2008 tas til orientering. 

 
 
 
 
 
6. BU-sak 08/88  Økonomisk sosialhjelp – Utviklingstrekk og 

oppdaterte resultater 
 
 
Helse- og sosialkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Helge Stoltenberg (AP), Guro Fresvik Svenkerud (V), Paul Age Aasheim (H) og Anne 
Cathrine Berger (AP) hadde ordet. 
 
 

VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 

 
Sak om økonomisk sosialhjelp tas til orientering. 
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7. BU-sak 08/89 Forslag til ny kulturstrategi 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Det framlagte forslag vedtas som bydelens gjeldende kulturstrategi. 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Reza Rezaee (SV) fremmet følgende tilleggsforslag til punkt 4 i kapittel 6) Søyler i  
kulturarbeidet: 
  
 ”Sagene og Torshov Eldreuniversitet og Sagene-Torshov historielag” 

 
 
Reza Rezaee (SV) fremmet følgende forslag til nytt punkt under kapittel 6) Søyler i  
kulturarbeid: 
  
  ”Barnehager som en kulturarena.”  
 
Hans Otto Watne (FRP) fremmet følgende tilleggsforslag til Bydelsdirektørens forslag til 
vedtak: 
 

”Kapittel 6, ”Søyler i kulturarbeidet” redigeres til å bli mindre stikkordmessig. 
Innholdet bør i større grad konkretiseres for å bli mer tydelig for eksterne 
lesere.”   

 
 
VOTERING: 
Det ble votert over Bydelsdirektørens forslag til ny kulturstrategi. Forslaget ble enstemmig 
vedtatt 
 
Reza Rezaee (SV) sitt tilleggsforslag til punkt 4 falt med 5 stemmer (2AP/1H/1V/FRP) mot 
2 stemmer (1SV/1R). 
 
Reza Rezaee (SV) sitt forslag til et nytt punkt i kapittel 6) Søyler i kulturarbeid, falt med 5 
stemmer (2AP/1H/1V/FRP) mot 2 stemmer (1SV/1R).  
 
Hans Otto Watne (FRP) sitt forslag til endring av kapittel 6), Søyler i kulturarbeidet, ble  
vedtatt med 4 stemmer (2AP/1FRP/1V) mot 3 stemmer (1R/1SV/1H).  
 
 
VEDTAK: 
Kultur- og nærmiljøkomiteen tilrår Bydelsutvalget å fatte følgende vedtak: 
 
Det framlagte forslag vedtas som bydelens gjeldende kulturstrategi. 
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Kapittel 6, ”Søyler i kulturarbeidet” redigeres til å bli mindre stikkordmessig. Innholdet bør i 
større grad konkretiseres for å bli mer tydelig for eksterne lesere.  
 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Jørgen Foss (AP), Gry Bruland Larsen (SV), Reza Rezaee (SV), Per Overrein (AP), Knut 
Egger, Eldar Aldernæs Hanson (R) og Mari Lund Arnem (SV) hadde ordet. 
 
Gry Bruland Larsen (SV) fremmet følgende tilleggsforslag til Bydelsdirektørens forslag til 
vedtak til nytt punkt 4 i kapittel 6) Søyler i kulturarbeidet: 
  

”Sagene og Torshov eldreuniversitet og Sagene-Torshov historielag” 
 

”Barnehager som en kulturarena.”  
 
Reza Rezaee og Marit Lund Arnem fremmet følgende tileggsforslag til nytt avsnitt 2 i 
forslaget til kulturstrategi i kapittel Sammendrag, Mål etter første avsnitt: 
 

”Bydelsutvalget mener at et viktig satsingsområde for Bydel Sagene bør være å 
stimulere til tiltak og legge til rette for arenaer som kan synliggjøre bydelens 
kulturelle mangfold, og bidra til kommunikasjon på tvers av generasjoner, kjønn og 
kulturelle, etniske og sosiale skillelinjer.” 

 
 
VOTERING: 
Det ble stemt over Kultur- og nærmiljøkomiteens vedtak om å redigere kapittel 6, ”Søyler i 
kulturarbeidet.” Forslaget ble enstemmig vedtatt. 
 
Gry Bruland Larsen (SV) sitt forslag til nytt punkt: ”Sagene og Torshov eldreuniversitet,” 
falt med 11 stemmer (5AP/3H/2V/1FRP) mot 4 stemmer (3SV/1R).   
 
Gry Brulands Larsen (SV) sitt forslag til nytt punkt: ”Barnehager som en kulturarena,” falt 
med 11 stemmer (5AP/3H/2V/1FRP) mot 4 stemmer (3SV/1R).   
 
Reza Rezaee (SV) og Marit Lund Arnem (SV) sitt tilleggsforslag til nytt avsnitt 2 ble 
enstemmig vedtatt. 
  
Det ble stemt over Bydelsdirektørens forslag til kulturstrategi med de vedtatte endringene. 
Forslaget ble enstemmig vedtatt. 
 
 

VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 
 
Det framlagte forslag vedtas som bydelens gjeldende kulturstrategi med 
følgende endringer: 
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Kapittel 6, ”Søyler i kulturarbeidet” redigeres til å bli mindre 
stikkordmessig. Innholdet bør i større grad konkretiseres for å bli mer 
tydelig for eksterne lesere.” 
 
Nytt avsnitt 2: 
Bydelsutvalget mener at et viktig satsingsområde for Bydel Sagene bør 
være å stimulere til tiltak og legge til rette for arenaer som kan 
synliggjøre bydelens kulturelle mangfold, og bidra til kommunikasjon på 
tvers av generasjoner, kjønn og kulturelle, etniske og sosiale skillelinjer.” 

 
 
 
 
 
8. BU-sak 08/90 Orientering om arbeidet med å etablere en 

minigjenbruksstasjon i Bydel Sagene 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om bydelens og Renovasjonsetatens arbeid med etablering av en 
minigjenbruksstasjon i Bydel Sagene til orientering. 
 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
Jørgen Foss (AP) fremmet følgende tilleggsforslag til Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
 

”Administrasjonen bes om å rette en henvendelse til Friluftsetaten om planene 
for Sandakerveien 100, og om dette området kan brukes til 
minigjenbruksstasjon.” 

 
 
VOTERING: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Jørgen Foss (AP) sitt tilleggsforslag ble enstemmig vedtatt.  
 
 
VEDTAK (enstemmig): 
Kultur- nærmiljøkomiteen tilrår Bydelsutvalget å fatte følgende vedtak: 

 
Bydelsutvalget tar saken om bydelens og Renovasjonsetatens arbeid med etablering av en 
minigjenbruksstasjon i Bydel Sagene til orientering. 
 
Administrasjonen bes om å rette en henvendelse til Friluftsetaten om planene for 
Sandakerveien 100, og om dette området kan brukes til minigjenbruksstasjon. 
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Bydelsutvalgets behandling: 
Jørgen Foss (AP) hadde ordet. 
 
VOTERING: 
Det ble stemt over bydelsdirektørens forslag til vedtak. Forslaget ble enstemmig vedtatt. 
 
Det ble stemt over Kultur- og nærmiljøkomiteens forslag til vedtak. Forslaget ble enstemmig 
vedtatt. 
 

VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 

 
Bydelsutvalget tar saken om bydelens og Renovasjonsetatens arbeid med 
etablering av en minigjenbruksstasjon i Bydel Sagene til orientering. 
 
Administrasjonen bes om å rette en henvendelse til Friluftsetaten om 
planene for Sandakerveien 100, og om dette området kan brukes til 
minigjenbruksstasjon. 
 

 
 
 
 
9. BU-sak 08/91 Orientering om Samferdselsetatens handlingsplan for 

universell utforming 
 
 
Kultur- og nærmiljøkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Thore Pettersen (AP) og Reza Rezaee (SV) hadde ordet i saken. 
  

VEDTAK (enstemmig); 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 

 
Samferdselsetatens handlingsplan for universell utforming og 
bydelsadministrasjonens uttalelse tas til orientering. 
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10. BU-sak 08/92  Verbalvedtak 12 til budsjett 2008 – Organisering 
av hjemmetjenesten 

 
Helse- og sosialkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 

 
Bydelsutvalgets behandling: 
Helge Stoltenberg (AP), Kjell Omdal Erichsen (H) og Anne Catrhine Berger (AP) hadde 
ordet. 

 
 
VEDTAK (enstemmig):  
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 
 
Bydelsutvalget tar til orientering saksframlegget om organisering av 
hjemmetjenesten – utkvittering av verbalvedtak 12 til budsjett 2008. 

 
 
 
 

11. BU-sak 08/93  Tilsynsbesøk ved Dagsenter for 
utviklingshemmede og Møllehjulet bosenter 
30.09.2008 

 
Helse- og sosialkomiteens behandling: 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Gry Bruland Larsen (SV) og Knut Egger hadde ordet: 

 
 
VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende:  
 
Protokollene fra tilsyn gjennomført 30.9.2008 av tilsynsutvalg 2 tas til 
orientering. 
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12. BU-sak 08/94  Søknad om fritak fra politisk verv i 
Arbeidsutvalget og i Bydelsutvalget 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
1. Anne-Lise H. Rolland (AP) fritas fra sine verv som medlem av Bydelsutvalget og 
Arbeidsutvalget for resten av inneværende valgperiode. 
2. Under forutsetning av at punkt 1 vedtas, velges som medlem av Arbeidsutvalget: 
.................................................................................................................................... 
 
Arbeidsutvalgets behandling: 
Arbeidsutvalget fremmet følgende forslag: 
 
Helge Stoltenberg (AP) velges som nytt medlem av Arbeidsutvalget. 
 
 
VEDTAK (enstemmig): 
Arbeidsutvalget tilrår Bydelsutvalget å fatte følgende vedtak: 
 
1. Anne-Lise H. Rolland (AP) fritas fra sine verv som medlem av Bydelsutvalget og 
Arbeidsutvalget for resten av inneværende valgperiode. 
2. Under forutsetning av at punkt 1 vedtas, velges som medlem av Arbeidsutvalget: Helge 
Stoltenberg. 
 
 
Bydelsutvalgets behandling: 
Helge Stoltenberg (AP) hadde ordet. 
 
Helge Stoltenberg (AP) opplyste at forslaget fra Arbeidsutvalget ikke oppfyller 
kommunelovens krav om kjønnskvotering. Han fremmet et nytt forslag til punkt 2: 
 
”Anne Cathrine Berger (AP) velges som medlem av Arbeidsutvalget.” 

 
VOTERING: 
Bydelsdirektørens forslag ble enstemmig vedtatt. 

Helge Stoltenbergs (AP) forslag til nytt punkt 2 ble enstemmig vedtatt. 

 
VEDTAK (enstemmig): 
Bydelsutvalget fattet følgende vedtak: 
 
1. Anne-Lise H. Rolland (AP) fritas fra sine verv som medlem av 
Bydelsutvalget og Arbeidsutvalget for resten av inneværende 
valgperiode. 
2. Anne Cathrine Berger (AP) velges som medlem av Arbeidsutvalget. 
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13. Spørretimen 
 
Spørsmål fra Helge Stoltenberg (AP) til bydelsdirektøren: 
 
Valgdeltagelsen ved siste kommunevalg var i Sagene bydel 56,64 %, mens den i Oslo var på 

61,50 %. Ser man på valgdeltagelsen i de enkelte bydelene i Oslo kommer det fram et 

entydig bilde. Valgdeltagelsen er gjennomgående høyere i de vestlige bydelene og 

Nordstrand enn i de østlige bydelene. I de vestlige bydelene er valgdeltagelsen opp mot 70 

%, mens valgdeltagelsen i de østlige bydelene er ned mot 50 %. Dette er en demokratisk 

utfordring. Hvorfor har vi disse store forskjellene mellom øst og vest? Kan vi klare å få flere 

av våre innbyggere til å stemme? 

 

Regjeringen har foreslått å endre valgloven slik at det vil være nok at 1/3 av 

bystyrerepresentantene ønsker 2 dagers valg og utvidet åpningstider til kl 21 for at dette skal 

bli en realitet. Lengre åpningstider og todagersvalg har Arbeiderpartiet ønsket lenge, men det 

har ikke vært mulig å få flertall for dette i Oslo Bystyre. Det å gjøre valglokalene mer 

tilgjengelige vil etter Arbeiderpartiets mening hjelpe på med å få flere til å stemme, men vi 

tror ikke dette er nok. Det er også veldig viktig med informasjon og da særlig til grupper som 

i liten grad benytter seg av stemmeretten i dag. 

 

Regjerningen har i statsbudsjettet foreslått å bevilge 5 mill. til informasjonstiltak foran 

stortingsvalget i 2009 for å øke valgdeltagelsen.  

 

Mine spørsmål til administrasjonen er da: 

 

1. Har bydel Sagene en oversikt over hvem/hvilke grupper som ikke benytter 

stemmeretten? 

2. Hva mener bydelen den selv kan gjøre for å øke valgdeltagelsen? 

3. Kan bydelen søke tilskudd fra Kommunal- og regionaldepartementet til 

informasjonstiltak? 
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Spørsmålene ble besvart av Frank Johan Gudevold på vegne av 
bydelsdirektøren: 
 
Til spørsmål 1:  
Rangert etter fremmøteprosent1 ved kommunevalget i 2007 ligger Bydel Sagene med 
56,64 % som nr. 6 blant Oslos 15 bydeler. I tet ligger en gruppe på 5 bydeler - Vestre Aker, 
Ullern, Nordre Aker, Nordstrand og Østensjø – hvor fremmøteprosenten strekker seg fra 
68,53 til 62,97. Deretter er det et betydelig sprang på over 6 prosentpoeng ned til Sagene 
med 56,64, etterfulgt av jevnt synkende prosenttall ned til Grünerløkka med 51,72. 
Sammenlignbar fremmøteprosent for Oslo som helhet er 58,66, altså ca. 2 prosentpoeng 
høyere enn for Sagene. 
 
Vi kjenner ikke til at det er foretatt noen utførlig undersøkelse av valg i Bydel Sagene med 
sikte på å avdekke i hvilken utstrekning ulike velgergrupper benytter stemmeretten. 
 
Valgdeltakelse har imidlertid vært gjenstand for undersøkelser på geografisk mindre detaljert 
nivå. Valgundersøkelsen 2005 (Statistisk sentralbyrå v/ Bernt Aardal m. fl.) konkluderer med 
at eldre velgere har høyere valgdeltakelse enn yngre (55,3 % for gruppen 18 – 21 år, mot 
83,3 % for gruppen 60 år og høyere). Samtidig viser undersøkelsen at kjønn har liten 
betydning for bruk av stemmeretten.  
 
Statistisk Sentralbyrås valgundersøkelse i forbindelse med kommunestyre- og 
fylkestingsvalget 2007 viser at mens valgdeltakelsen i hele befolkningen var 62 %, lå den på 
40 % for norske statsborgere med innvandrerbakgrunn og 36% for utenlandske statsborgere 
med stemmerett. Innen innvandrerbefolkningen trekker ikke-vestlig bakgrunn, lav alder og 
kort botid i retning av lav valgdeltakelse. En tabell i undersøkelsen er brutt ned på 
bydelsnivå, nemlig ”Valgdeltakelse i prosent i utvalget av norske statsborgere med 
innvandrerbakgrunn, etter bydeler i Oslo og kjønn”. Materialet indikerer at norske 
statsborgere med innvandrerbakgrunn i Bydel Sagene ved valget i 2007 hadde en 
valgdeltakelse på 26,1 %, det er lavest blant samtlige bydeler og under halvparten av 
tilsvarende tall for Bydel Vestre Aker – 55,4 %. 
 
Konklusjon (spørsmål 1):  
Vi har lite konkret informasjon om i hvilken utstrekning ulike velgergrupper i Bydel Sagene 

benytter stemmeretten. Valgundersøkelser på nasjonalt nivå gir støtte for en antakelse om at 

ungdom og innvandrere bruker stemmeretten i mindre utstrekning enn andre grupper 

velgere. Valgundersøkelsen fra 2007 indikerer at norske statsborgere med 

innvandrerbakgrunn bosatt i Bydel Sagene har svært lav valgdeltakelse. 

 
Til spørsmål 2:  
Valgstyret er ansvarlig organ for valg i Oslo. Det etableres for hvert valg en sentral 
valgorganisasjon under Bystyrets sekretariat, med den enkelte bydel som utførende instans 
for gjennomføring av valget i bydelen. Eventuelle tiltak av mulig betydning for 
valgdeltakelsen i bydelen, må ligge innenfor rammen av Valgstyrets beslutninger. 

                                                
1 De oppgitte fremmøteprosenter ligger noe for lavt som følge av 12.555 ikke kretsfordelte stemmer (hele Oslo) 
er utelatt ved beregningen. Tas de ikke kretsfordelte stemmene med i beregningen stiger fremmøteprosenten for 
Oslo som helhet fra 58,66 til 61,50. 
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Det fremstår som sannsynlig at utforming, omfang og målretting av offentlig 

valginformasjon vil kunne virke inn på valgdeltakelsen. Det samme gjelder stemmelokalenes 

tilgjengelighet. 
 
Når det gjelder informasjon har spørsmålet om rollefordelingen mellom sentralt nivå og 
bydelsnivå og spørsmålet om det skal iverksettes tiltak spesielt med sikte på å påvirke 
valgdeltakelsen, vært fremme ved alle valg som bydelene har tatt del i. 
 
I sak om informasjonsstrategi for kommunestyre- og bydelsvalg 2007 fremlagt i Valgstyrets 
møte 13.03.2007 ble det vist til Valgstyrets vedtak av 26.04.2001, hvor det heter at 
”Valgstyret verken gjennomfører eller bidrar økonomisk i forbindelse med 
informasjonskampanjer ovenfor særskilte velgergrupper i den hensikt å stimulere til økt 
valgdeltagelse…”. Det ble i den forbindelse vist til rollefordelingen mellom aktørene: 
Valgstyret har det praktiske ansvar for gjennomføring av valg. Mobilisering av særskilte 
velgergrupper anses å være partienes ansvar og en naturlig del av valgkampen.  
 
I saken om informasjonsstrategi for valget 2007 ble arbeidsfordelingen mellom sentral 
organisasjon og bydel beskrevet slik: ”All planlegging, tilrettelegging og gjennomføring av 
informasjons- og kommunikasjonsarbeid i tilknytning til valget sentraliseres i 
valgorganisasjonen. Bydelene skal bidra med lokal kunnskap og kompetanse om målgrupper 
som trenger tilrettelagt informasjon, lokale kanaler for lokalt tilpassede kunngjøringer og 
annen informasjonsvirksomhet og kjennskap til egne lokale behov. Hver bydel vil få ferdig 
tilrettelagt informasjonsmateriale, brosjyrer, tekster til lokale bydelssider i bydelsaviser, 
lokale bydelsnettsteder, plakater, banneroppheng, informasjon og skilting i valglokaler og 
kunngjøringer.” Valgstyret sluttet seg enstemmig til disse prinsipper.  
 
I praksis ble alle informasjonsoppgaver ved valget 2007 – ned til utforming av den enkelte 
henvisningsplakat - tatt hånd om sentralt, uten nevneverdig medvirkning fra bydelene, 
samtidig som det for den enkelte bydel gjaldt et nær absolutt forbud mot valgrelatert 
informasjon i egen regi. Bydelen har i flere sammenhenger fremholdt at det vil være mer 
hensiktsmessig at bydelene får større anledning til selv å ivareta informasjonsoppgaver i 
valgsammenheng, uten å få gjennomslag.  
 
Spørsmålet ble sist tatt opp av bydelens valgansvarlig under oppstartsseminaret for prosjektet 
Valg 2009 arrangert av Bystyrets sekretariat 24. og 25. november. I løpet av våren 2009 vil 
Valgstyret bli forelagt et forslag til informasjonsstrategi for Stortings- og Sametingsvalget. 
Fra Bystyrets sekretariat ble det opplyst at så langt arbeidet er kommet hittil, legges det ikke 
opp til vesentlige endringer i forhold til 2007, selv om det kan være aktuelt med noen 
justeringer – en vil i den forbindelse rådføre seg med bydelene. 
 
Når det gjelder stemmelokalenes tilgjengelighet har bydelen hittil i praksis hatt betydelig 
innflytelse på forhåndsstemmelokalenes antall, plassering og åpningstidskategori, selv om 
beslutningene fattes av Valgstyret.  
 
Stemmer avgitt på forhånd utgjør ifølge valgstatistikken fra Statistisk Sentralbyrå en stadig 
større andel av avgitte stemmer. Ved valget i 2007 ble hver 5. stemme i Oslo avgitt på 
forhånd, i Bydel Sagene hver 4. stemme. Erfaring tyder på at etablering av 
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forhåndsstemmemottak i lokaler hvor det i utgangspunktet er stor 
publikumsgjennomstrømning (f. eks. kjøpesentra), kvelds- og lørdagsåpent samt at 
informasjon om stemmemottaket er gjengitt på valgkortet, trekker i retning av at flere avgir 
forhåndsstemme. I Bydel Sagene, hvor forhåndsstemmemottaket i Sandaker senter oppfylte 
nevnte krav, i motsetning til mottaket i Sagene samfunnshus, ble det ved valget i 2007 avgitt 
totalt ca. 3 ganger så mange stemmer på forhånd på Sandaker som på Sagene. 
 
For lokalene som benyttes på valgdagen vil tilgjengelighet trolig først og fremst være et 
spørsmål om antall valgdager. 
 
Konklusjon (spørsmål 2):  
Omfang og art av bydelens informasjonsvirksomhet i forbindelse med Stortings- og 

Sametingsvalget 2009 avhenger av Valgstyrets beslutning angående informasjonsstrategi. 

Det er opplyst at så langt arbeidet med strategien hittil er kommet, legges det ikke opp til 

vesentlig utvidet adgang for bydelene til selv å ivareta informasjonsoppgaver i forbindelse 

med valget. I den utstrekning valginformasjon fortsatt skal produseres sentralt, vil bydelen 

legge hovedvekten på å formidle kunnskap om lokale forhold til den sentrale 

informasjonsenheten.  
 

Bydelen vil i forbindelse med valget 2009 – i likhet med tidligere valg – vurdere nærmere 

stemmelokalenes tilgjengelighet (blant annet forhåndsstemmemottakenes antall, beliggenhet, 

åpningstid, informasjon til velgerne) og eventuelt foreslå forbedringer. 

 
 
Til spørsmål 3: 
Kommunal- og regionaldepartementets retningslinjer for tilskudd til informasjonstiltak for 
Stortings- og Sametingsvalget 2009 fastsetter som hovedregel at blant annet kommuner ikke 
kan støttes gjennom ordningen, da kommunene allerede i utgangspunktet har et generelt 
informasjonsansvar i forbindelse med valg. Dog kan departementet vurdere å gi 
fylkeskommune/fylkesmannsembete – eventuelt i samarbeid med en eller flere kommuner – 
støtte til særskilte tiltak. Det er imidlertid lite sannsynlig at bydelen indirekte vil kunne bli 
tilført midler i medhold av denne unntaksregelen, når det i arbeidet med Valgstyrets 
informasjonsstrategi for valget i 2009 ikke legges opp til vesentlig utvidet adgang for 
bydelene til selv å ivareta informasjonsoppgavene. 
 
Konklusjon (spørsmål 3):  
Kommunal- og regionaldepartementets ordning med tilskudd til informasjonstiltak ved 

Stortings- og Sametingsvalget i 2009 anses lite aktuell for bydelen. 
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14. Orienteringssaker 

Per Overrein viste til et møte med kommunalministeren samt at han hadde deltatt ved 
åpningen av Ringen Kino 21.11.2008. Under åpningen overleverte han en bok. 

Knut Egger informerte om at Bydel Sagene, som eneste kommunal aktør, vant 
anbudskonkurransen om å levere AMO-kurs til NAV. Avtalen som varer fram til juni 2010 
innebærer at Bydel Sagene skal ha ansvaret for 150 kursplasser. Kurstilbudet omfatter ikke 
bare brukere som er tilknyttet Sagene bydel, men også brukere i andre bydeler. 
Bydelsdirektøren roste helse- og sosialsjef Inger-Lise Myklebust for hennes innsats og arbeid 
i forbindelse med denne saken.    

Knut Egger orienterte om det forelagte budsjettet for 2009 og viste til at budsjettforliket i 
Bystyret har gitt bydelene en generell rammeøkning på 30 mill. kroner. Det er usikkert 
hvordan pengene vil bli fordelt. Videre opplyste Bydelsdirektøren at det trolig er overført for 
mye penger til Utdanningsetaten i forbindelse med overtakelsen av SFO. Dette forventes 
tilbakeført. Knut Egger nevnte også at Byrådet er bekymret for økningen av barnehagenes 
husleie. 

Reza Rezaee (SV) spurte om Bydelsadministrasjonen har oversendt et brev til 
Samferdselsetaten vedrørende forlengelse av parkeringstid og bedre tilrettelagte 
parkeringsplasser for funksjonshemmede. Knut Egger svarte at han vil undersøke saken.  

15. Eventuelt  

Thore Pettersen (AP) viste til at ved to forskjellige møter i Rådet for funksjonshemmede har 
det blitt pekt på vanskeligheter med å åpne døra på NAV-kontoret i Thorvald Meyers gate 
for personer som sitter i rullestol. Pettersen oppfordret bydelsadministrasjonen å ta tak i dette 
problemet.  
 
 
 
BYDEL SAGENE 
Bydelsutvalget 
 
Per Overrein      Vibeke Heiberg 
Leder      Møtesekretær 


